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 الملخص:
 الدول نظرا لارتباطه الوثيق بالأمن الغذائي،يعتبر قطاع الزراعة من القطاعات الحيوية في 

الدول إلى وضع سياسات عامة زراعية أكثر كفاءة وفعالية للنهوض بهذا القطاع  تسعىلذا 
 حاولنا في هذه الدارسة إبراز أهمية دور الفواعلخاصة بإشراك الفواعل غير الرسمية. لذا 

غير الرسمية في صنع السياسات العامة الزراعية في الجزائر من خلال التركيز على دور 
الاتحاد الوطني الفلاحين الجزائريين بإعتباره أقدم وأكبر تنظيم نقابي ومهني. وقد اعتمدنا 

ي التحليلي، منهج دراسة حالة ومنهج في هذه الدارسة على عدة مناهج وهي المنهج الوصف
تحليل مضمون. وتوصلنا إلى عدة نتائج أبرزها يؤثر ويساهم الاتحاد الوطني الفلاحين 
الجزائريين في صنع السياسات العامة الزراعية من خلال أدواره الإستشارية والتوجيهية في 

بة قار الفلاحي، شعمسألة القروض، الع ئل المتعلقة بالقطاع الفلاحي مثلمختلف المسا
 الأعلاف وهذا رغم عدة عوائق التي تؤثر على دوره. 

 

الزراعة، السياسات العامة الزراعية، الفواعل غير الرسمية، الإتحاد الوطني  الكلمات المفتاحية:
 للفلاحين الجزائريين، القطاع الفلاحي.

 

Abstract: 

The agriculture sector is considered one of the vital sectors in countries due to its close  

connection to food security, so countries seek to develop more efficient and effective 

agricultural public policies to advance this sector, especially by involving informal 

actors. In this study, we tried to highlight the importance of the role of informal actors 

in agricultural public policy-making in Algeria by focusing on the role of the National 

Union of Algerian Farmers as the oldest and largest trade union and professional 

organization. In this study, we relied on several methods, namely the descriptive 

analytical method, the case study method, and the content analysis method. We reached 

several conclusions, most notably that the National Union of Algerian Farmers 

influences and contributes to agricultural public policy-making through its advisory and 

guidance roles in various issues related to the agricultural sector, such as loans, 

agricultural real estate, and fodder, despite several obstacles that affect its role 

. 
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